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ســید ابراهیم رئیســی رئیس جمهور پس از 
بازگشت از سفر منطقه ای به آمریکای لاتین گفت: 
در آمریکای لاتین  کشــورهایی که سال هاست 
جمهوری اسلامی ایران ارتباط داشتند ولی در دهه 
گذشــته به دلایلی این ارتباطات به صورت فعال 
نبوده و در برخی مواقع کار با مشکل مواجه شده و 
فعالیت ها کمتر شد که این نیاز به بازنگری داشت تا 
موانع بررسی شود و ارتباط با آمریکای لاتین فعال 
شود اما عموما این ارتباط به برکت انقلاب اسلامی 

ایجاد شده است.
رییس جمهور گفت:در این سفر ۳۵ سند تفاهم و توافق با این 
سه کشور در حوزه های مختلف اعم از انرژی صنعت و معدن 
و نیروگاه به امضا رساندیم و اساس کار این بود در ابتدا صدور 
خدمات فنی مهندسی و دوم صادرات محصولات دانش بنیان 
و سوم تامین مواد اولیه با قیمت مناسب و چهارم ایجاد بازارهای 

جدید صورت بگیرد.
سید ابراهیم رئیسی عصر روز جمعه۲۶ خردادماه در بدو ورود 
به کشورمان پس از سفر رسمی پنج روزه به سه کشور ونزوئلا، 
نیکاراگوئه و کوبا در رابطه با دستاورد های این سفر گفت: آمریکا 
لاتین یک منطقه راهبردی در جهان است و دارای ذخایر طبیعی 

و انسان های فرهیخته و اندیشمند است.
رییــس جمهور ادامــه داد: این منطقه سال هاســت که در 
مقابل نظام سلطه ایستادگی می کند و در تاریخ آمریکا لاتین 
کشورهایی هستند که چند دهه مبارزه را با نظم کنونی ناعادلانه 
در جهان در کارنامه خود دارند و وجه مشترک آن استقلال طلبی 

و عدالت خواهی است.
در سیاست خارجی بنای دولت سیزدهم برقراری 

ارتباط با تمام کشورهای جهان است
وی این روحیه را یک اشتراک گفتمانی با انقلاب شکوهمند 
اسلامی دانست و خاطر نشان کرد: اساس انقلاب اسلامی بر 

استقلال خواهی و توجه به رای مردم و عدالتخواهی است. در 
سیاست خارجی بنای دولت سیزدهم تعادل در برقراری ارتباط 
با تمامی کشورهای جهان است و هر کشوری بخواهد با ایران 
ارتباط خوب وسازنده با نگاه به منافع دو کشور داشته باشد، این 
زمینه برایش فراهم است و اگر کسانی بخواهند با ما دشمنی 

کنند، طبیعتا نگاه ما مقاومت و ایستادگی است.
وی تاکید کرد که نگاه دولت سیزدهم به شرق و غرب و آمریکا 

لاتین و همه کشورها یک نگاه متعادل خواهد بود.
رییس جمهور بیان کرد: در آمریکای لاتین  کشورهایی که 
سال هاست جمهوری اسلامی ایران ارتباط داشتند ولی در دهه 
گذشته به دلایلی این ارتباطات به صورت فعال نبوده و در برخی 
مواقع کار با مشکل مواجه شده و فعالیت ها کمتر شد که این 

نیاز به بازنگری داشت تا موانع بررسی شود و ارتباط با آمریکای 
لاتین فعال شود اما عموما این ارتباط به برکت انقلاب اسلامی 

ایجاد شده است.
رییسی خاطر نشان کرد: در این سفر ۳۵ سند تفاهم و توافق با 
این سه کشور در حوزه های مختلف اعم از انرژی صنعت و معدن 
و نیروگاه به امضا رساندیم و اساس کار این بود در ابتدا صدور 
خدمات فنی مهندسی و دوم صادرات محصولات دانش بنیان 
و سوم تامین مواد اولیه با قیمت مناسب و چهارم ایجاد بازارهای 

جدید صورت بگیرد.
در زمینه انرژی نیز تفاهم نامه هایی به امضا رسید

 به گزارش جماران، رییس جمهور خاطر نشان کرد: در زمینه 
انرژی تفاهم نامه هایی در حوزه بالا دستی و پایین دستی منعقد 

شد که اگر این ها اجرایی شود به دنبال اقداماتی که در این دو 
سال صورت  گرفته گام های موثری صورت خواهد گرفت.

وی تصریح کرد: در صنعت تراکتور ســازی و خودروسازی 
در ونزوئلا سرمایه گذاری داشتیم ولی حدود ۹ سال تعطیل و 
نیمه تعطیل بودند که در راستای احیای کارخانجات در داخل 
این کارخانجات فعال و احیا شدند. همچنین در خصوص مواد 
معدنی ذخایر خوبی در آمریکای لاتین موجود است، در حوزه کار 
دانش بنیان ۵ قرارداد دانش بنیان با بخش خصوصی به ارزش 

۹۰ میلیون دلار منعقد شد.
رییسی گفت: با کوبا به دلیل توانایی آن ها در زیست فناوری، 
توافق شد که کارگروهی فعال شود و افراد آن هم تعیین شدند تا 

کار فناورانه بین ایران و کوبا فعال شود.

رئیس جمهور با اشــاره به تجارت آزاد و کار اقتصادی گفت: 
زمینه ارتباطی خوبی در این حوزه وجود دارد و آنجا بازار هایی 
است که ایران از آن استقبال می کند. وی اظهار کرد: در سفر به 
اندونزی مطلبی که در مورد صادرات محصولات شرکت های 
دانش بنیان عرض کردم خوب فهم نشد و یا عده ای نخواستند 
بفهمنــد.  من عرض کردم محصولات دانش بنیان ایران باید 
صادر شود. ایران در دارو و تجهیزات پزشکی دست بالایی دارد 
و دانشمندان ما در این زمینه افتخار آفرینی های زیادی کردند. 
تجهیزات پزشــکی ساخت ایران و با کار فناوری و دانش پایه 

امروز صادرات آن افتخار آفرینی برای کشور است.
رییسی تاکید کرد: امروز ایران، ایران پیشرفته و فن آور است که 

با هدایت های رهبری این کار صورت گرفته است.
رییس جمهور با اشاره به نیروگاه سازی تصریح کرد: شرکت 
مپنا کارهای خوبی در این زمینه انجام داده است و محصولات 
ارزشمندی ارائه شد. توربین های ایران بالاتر از استاندارد های 
سطح جهان است و در دنیا و آمریکای لاتین مشتری زیادی 
دارد.رییســی عنوان کرد: وقفه ای کــه در ارتباط با آمریکای 
لاتین ایجاد شد، خسارت آفرین بود علاوه بر دیدار با روسای 
جمهور سه کشور با فعالان اقتصادی و بازرگانان دیدار داشتم که 
مشکلات خود را مطرح کنند و بررسی ها برای رفع مشکلات 
صورت گرفت.در دیدار با جوانان ونزوئلا، آنها علاقه مندی خود 
را به انقلاب اســلامی ایران ابراز کردند و نکات خوبی نسبت 
به شاخصه های نظم کنونی جهان و چشم اندازی نظم نوین 

جهانی و الزامات آن مطرح شد.
وی در پایان افزود: انتظار دارم که اقدامات مطرح شده در این 
سفر فراموش نشود و این سفر برای همه ما مسئولیت آور است. 
باید اتفاقات خوبی را رقم بزند و انتظارات باید برآورده شــود و 
تفاهم ها و توافق نامه ها باید اجرایی شود و این در جهت منافع 
ایران و کشور های آمریکای لاتین است . در هر سفر نگاه دولت 

سیزدهم به منافع ملی و منافع اقتصادی کشور است.

پس از بازگشت از سفر منطقه ای به آمریکای لاتین؛

رئیسی: بنای ما در سیاست خارجی تعادل با همه کشورهای جهان است
 مشکلِ اشتغال با ارزان سازی 
نیروی کار حل نمی شود

نایب رئیس کانون هماهنگی شوراهای اسلامی کار آذربایجان شرقی گفت: 
جوانان دیگر برای این پول ناچیز، ۸ – ۹ ساعت وقتِ روزانه ی خود را در اختیار 
کارفرما قرار نمی دهند. آن ها کار در مشاغل دلالی و حضور در بازار رمز ارز و 

بورس را به کار در صنایع ترجیح می دهند.
حبیب صادق زاده، در انتقاد از لایحه برنامه توســعه هفتم و مواد مربوط به احیای نظام استاد 
شــاگردی و ارزان سازیِ نیروی کار جوان گفت: علتِ اصلیِ  عدم میل و رغبت کارگرانِ جوان 
به کار در کارخانه ها، دستمزدِ بسیار پایین است اما دولت علتِ آن را به غلط، کمبودِ نیروی کار 
می داند و اینگونه به دنبالِ نشان دادن کاهش آمار بیکاری است. صادق زاده گفت: درست است 
که خیلی از کارخانه ها از کمبود نیروی کار رنج می برند اما دلیلِ آن واقعا به کمبودِ کارگر ربط ندارد. 
آمار جوانانِ جویای کار بسیار است اما این جوانان ترجیح می دهند به جای کار با حداقل دستمزد، 
شغل مستقلی داشته باشند. یک جوانِ حداقل بگیر، در بهترین حالت با ۸ ساعت کار در روز، 
ماهانه حدود ۹ میلیون تومان دریافت می کند که این رقم حتی نصفِ هزینه های اساسی زندگی 
را هم نمی تواند تامین کند. نایب رئیس کانون هماهنگی شوراهای اسلامی کار آذربایجان شرقی 
تاکید کرد: سیاست های غلط دولت ها در پی ارزان سازی نیروی کار عملا آسیب جدی به صنعت 
وارد کرده است. جوانان دیگر برای این پول ناچیز، ۸ – ۹ ساعت وقتِ روزانه ی خود را در اختیار 
کارفرما قرار نمی دهند. آن ها کار در مشاغل دلالی و حضور در بازار رمز ارز و بورس را به کار در 
صنایع ترجیح می دهند. به گزارش ایلنا، صادق زاده در پایان گفت: سالهاست سیاستهای اقتصادی 
منجر به افزایشِ نرخ تورم شده و به ازای این تورم، دستمزدِ کارگران افزایش پیدا نکرده. این 
وضعیت نیروی کار کشور را به یکی از ارزان ترین نیروهای کار جهان تبدیل کرده است. در چنین 
شرایطی دولت در لایحه برنامه توسعه هفتم به دنبالِ احیای نظام استاد شاگردی است. مسئولان 
فکر می کنند با ارزان تر کردنِ نیروی کار جوان، مشکل اشتغال حل می شود، اما اگر قرار بود با این 
سیاست، مشکل اشتغال حل شود تا الان بارها این اتفاق افتاده بود. مگر تا امروز سیاستِ حاکم، 

ارزان سازی نیروی کار نبوده است؟!

هشدار رئیس اتاق اصناف کشاورزی ایران به دولت؛
 احتمالا سال آینده تولید گندم نداریم

پیشه ور گفت: قیمت تمام شده گندم با سود متعارف ۱۸ هزار تومان است. ما 
منتظر تغییر قیمت گندم هستیم چرا که اگر تغییر نکند سال دیگر کشاورزان 

گندم نخواهند کاشت و کشور با مشکل روبه رو خواهد شد.
با هر بارش بارانی کشاورزان با مشکل جدی روبه رو می شوند. بیشتر حوزه های کشاورزی در 
کنار رودخانه ها و آب ها شــکل می گیرد که با وقوع باران شدید سیل راهش را برای تخریب 
محصولات کشــاورزی باز می کند. انجام طرح آبخیــزداری در برخی مناطق باعث کاهش 
آسیب های سیل شده است اما متأسفانه در بیشتر مناطق کشور وجود ندارد.آبخیزداری الهی ترین 
نگاه به طبیعت است و آبخیزدار را می توان پزشک طبیعت نامید. هدف از انجام این طرح تحت 
کنترل درآوردن عملیات کشــاورزی، دام پروری، ساختمان سازی، راه سازی، قطع درختان و به 
طور کلی هرگونه عملی چه مفید و چه مضر، چه مثبت و چه منفی، ارزیابی آن ها و توجه به 
وضعیت آبخیز بر اساس خصوصیات زمین شناسی، خاک شناسی، پوشش گیاهی، اقلیم شناسی، 
هیدرولوژی و ارائه رهنمودها و پیشنهادها جهت اجرا و مدیریت صحیح در مورد همه عوامل 
طبیعی زیستی هر اکوسیستم در واحدهای طبیعی خاص و اعمال مدیریت بر روی عواملی که در 
توزیع آب و کیفیت هیدرولوژیکی تأثیر دارند، تا به صورت مطلوب و علمی خاک حوضه آبخیز از 
فرسایش حفظ گردد.گسترش نیوز پیرامون آثار مخرب سیل اخیر بر کشاورزی با قاسم پیشه ور، 

رئیس اتاق اصناف کشاورزی ایران به گفتگو پرداخته است. با ما همراه باشید.
آثار طبیعی سیل بر محصولات کشاورزی

قاسم پیشه ور، رئیس اتاق اصناف کشاورزی ایران پیرامون تأثیر سیل های اخیر بر محصولات 
کشاورزی گفت: وقوع سیل به تنهایی باعث از بین رفتن محصولات و خرابی جایی نمی شود 
اما به این دلیل که ما پیش بینی این اتفاق ها را نداریم با مشکل روبه رو می شویم و سیل مسیر 
تخریب خود را پیدا می کند. نباید با هر بارش باران ما دغدغه و نگرانی داشته باشیم. متأسفانه 
در طبیعت دستکاری  شده و پاسخ طبیعت هم به این صورت است. از این جهت هر بارندگی 
این چنینی منجر به سیل می شود و سیل هم آثار طبیعی خود را بر جای می گذارد.وی ادامه داد: 
گزارش های دقیقی از تخریب سیل بر محصولات کشاورزی وجود ندارد. سیستمی وجود ندارد 
تا آمار دقیق منعکس کند. اگر هم عده ای از آمار صحبت می کنند اظهاراتشان به صورت تقریبی 
است و بر اساس سنجش نیست که به آن ها نمی توان اعتماد کرد.قاسم پیشه ور خاطرنشان کرد: 
باران نعمت خداوند است اما به دلیل اینکه ما زیرساخت های درستی نداریم و کاری هم برای آن 
انجام نمی دهیم منجر به خسارت می شود و آسیب های جدی بر بخش کشاورزی وارد می کند.
وی با بیان اینکه باید بر این مشکل فکری کرد، افزود: ما باید طرح جامع ای برای سیل بند ها و 
آبخیزداری داشته باشیم تا زمان بارندگی که نذورات آسمانی است با مشکل روبه رو نشویم و برای 
منبع حیات آن را ذخیره کنیم و زحمتی به کشاورزان وارد نشود.رئیس اتاق اصناف کشاورزی ایران 
در رابطه با موانع موجود در این حوزه اظهار کرد: بعد از طرح جامع که هنوز وجود ندارد عدم منابع 
مالی یکی از مواردی است که مانع ایجاد طرح آبخیزداری در سطح کلان شده است. طرح کوتاه 

مدت، میان مدت و بلند مدت باید وجود داشته باشد تا این آسیب ها به وجود نیاید.
منتظر قیمت نهایی گندم هستیم

پیشه ور پیرامون اعتراض کشاورزان به نرخ تضمینی گندم تصریح کرد: قیمت نرخ تضمینی گندم 
مشخص شده است که باعث اعتراض کشاورزان است. سرپرست جهاد کشاورزی زیر بار تغییر قیمت 
نمی رود و اظهار می کند منابع مالی که دولت به این حوزه تخصیص داده به این صورت است. البته 
این بیان درستی نیست چرا که مصوبات شورا حکم هیئت دولت را دارد. قرار نیست برای ما منبع 
اعلام کنند و بعد قیمت از طرف ما اعلام شود. قیمت تمام شده گندم با سود متعارف ۱۸ هزار تومان 
است. عدم وجود منابع مالی به ما ارتباطی ندارد. ما منتظر تغییر قیمت گندم هستیم چرا که اگر تغییر 

نکند سال دیگر کشاورزان گندم نخواهند کاشت و کشور با مشکل روبه رو خواهد شد.

 عامل افزایش نرخ دلار کانال تلگرامی بود
 اما کاهش قیمت ها کارِ خاندوزی!

یک کارشناس اقتصادی اظهار داشت: آقای خاندوزی سال گذشته عامل افزایش 
نرخ ارز را نرخ سازی در کانال های تلگرامی مطرح کرد اما نمی توان وقتی نرخ دلار 
بالا می رود مدعی شد که کانال های تلگرامی عامل آن بودند و وقتی که نرخ دلار 
کاهش پیدا می کند ادعا کرد که عامل کاهش نرخ، درایت من بوده  است. بنابراین 
اگر مدعی هستند که کاهش نرخ دلار دستاورد دولت بوده، یعنی اینکه کانال های 

تلگرامی عامل افزایش نرخ دلار بودند، موضوعیت نداشت.
پیمان مولوی درباره پیش بینی ها از بازار ارز و احتمال ادامه دار بودن ریزش نرخ دلار اظهار داشت: 
با یک دید علمی به بازار سرمایه، آن چیزی که در اقتصاد اهمیت دارد، متوسط نرخ دلار در ۳۶۵ روز 
است. متوسط نرخ دلار در ۳۶۵ روز سال ۱4۰۱ بین ۳۵ تا ۳۶ هزار تومان بوده و دامنه کرانه پایین 
بین ۳۱ تا ۳۲ هزار تومان و دامنه کرانه بالا ۶۰ هزار تومان بوده  است. در این مدت آن چیزی که 
باعث شده ارزش ریال کاهش پیدا کند، تورم است و در هر کشوری با نرخ تورم بالا، ارزش پول 
آن کشور را تضعیف می کند و تا زمانی که تورم وجود دارد کاهش ارزش ریال محتوم است و در 
آن شکی نیست.وی ادامه داد: سوال این است که امسال تورم چقدر خواهد بود؟ برای مثال اگر نرخ 
تورم امسال 4۵ درصد باشد و در شرایطی که نرخ تورم در آمریکا ۵ درصد باشد، ریال به صورت 
بنیادی 4۰ درصد نسبت به متوسط سال گذشته افت ارزش خواهد داشت. در این شرایط اگر نرخ 
تورم در سال جاری کاهش پیدا کند، افت ارزش ریال نسبت به سال گذشته کمتر می شود. این 
کارشناس اقتصادی گفت: متوسط نرخ ۳۶ هزار تومانی سال گذشته دلار، با احتساب متوسط تورم 
4۵ درصدی به طور متوسط حدود ۵۲ هزار تومان است و این عدد در کرانه بالا تا 7۰ هزار تومان 
می رسد و در کرانه پایین تا بین 4۳ هزار تومان می رسد. اما آیا این نرخ در این نقاط پایدار است؟ در 
پاسخ به این پرسش بحث مذاکرات مطرح می شود.مولوی در گفت وگو با ایلنا افزود: اگر دولت به 
دلارهای بلوکه شده دسترسی پیدا کند و آن را در بازار تزریق کند، می تواند بازار را کنترل کند، اما 
موضوع این است که تا چه زمانی؟ باید توجه داشت در اقتصاد ایران، هیچ دوره ای نبوده که در آن 
ارزش ریال افت نداشته باشد و ارزش ریال هر سال در حال کاهش است. تقریبا در تمام دولت های 
بعد از انقلاب با کاهش ارزش ریال مواجه بودیم چراکه تورم وجود داشت. وی تاکید کرد: مشخص 
نیست که نرخ دلار در سال جاری در چه قیمتی کف و سقف باشد اما می توان گفت با وجود متوسط 
نرخ دلار ۳۶ هزار تومانی ســال گذشته و با تورم 4۵ درصدی سالانه، امسال ارزش ریال حداقل 
4۰ درصد کاهش خواهد داشت.این کارشناس اقتصادی درباره اظهارات وزیر اقتصاد درباره دلایل 
افزایش تورم سال گذشته که عاملی چون حذف ارز 4۲۰۰ تومانی، تورم کالای وارداتی را مطرح 
می کند و عامل تورم را ارز می داند، اظهار داشت : شتر سواری دولا دولا نمی شود، آقای خاندوزی 
ســال گذشته عامل افزایش نرخ ارز را نرخ سازی در کانال های تلگرامی مطرح کرد اما نمی توان 
وقتی نرخ دلار بالا می رود مدعی شد که کانال های تلگرامی عامل آن بودند و وقتی که نرخ دلار 
کاهش پیدا می کند ادعا کرد که عامل کاهش نرخ، درایت من بوده  است. بنابراین اگر مدعی هستند 
که کاهش نرخ دلار دستاورد دولت بوده، اینکه کانال های تلگرامی عامل افزایش نرخ دلار بودند، 
موضوعیت نداشت.مولوی گفت: آن چیزی که باعث افزایش نرخ تورم می شود، خلق نقدینگی و 
عدم رشد اقتصادی است. اگر رشد اقتصادی ۱۰ درصدی ایجاد شود با همین خلق نقدینگی حال 
حاضر، تورم کاهش پیدا می کند.وی ادامه داد: اگر رشد اقتصادی به دو درصد برسد، خلق نقدینگی 
هم که امروز با آن مواجه هستیم به متوسط ۲۰ سال گذشته برسد و نرخ رشد آن ۲.۵ درصد در ماه 
 و ۳۰ درصد در سال شود، تورم نمی  تواند کمتر از 4۰ درصد باشد و در این شرایط مابه تفاوت تورم

 4۰ درصدی ایران و ۵ درصدی آمریکا، ۳۵ درصد است و کاهش ارزش ریال به طور قطع ۳۵ درصد 
خواهد بود و اقدامات بانک مرکزی از جمله تزریق دلار در بازار اثر مقطعی خواهد داشت و دیر یا زود 

کاهش ارزش ریال را خواهیم داشت.

اخبار کوتاه 

بلاتکلیفی خریداران، نارضایتی خودروســازان، ادامه قیمت گذاری دستوری و 
زیاندهی تولیدکنندگان، چند نرخی شدن خودروها برای خرید مردم در سامانه 
یکپارچه، شفاف نبودن منطق قیمت گذاری ها و اجرای طرح واریز و مسدود شدن 
پول مردم در حساب ها از دستاوردها و عملکرد ۵ ماهه شورای رقابت با بازگشت 

مجدد و رسمی به بازار خودرو بوده است.
به گزارش اقتصادآنلاین؛ ۱۵ فروردین ماه ۱4۰۲ شورای رقابت در حالی دستورالعمل افزایش قیمت 
خودروهای داخلی غیرمونتاژی را مصوب کرد که همچنان بازار خودرو و خریداران آن در خصوص 
قیمت گذاری خودرو سردرگم بوده و طی این مدت شاهد تغییر چند باره قیمت ها از سوی شورای 
رقابت بوده ایم. آنچنان که به نظر می رسد پیرامون موضوع قیمت گذاری خودرو تکلیف این شورا با 
خودش هم مشخص نیست و صرفا مردم در کشمکش های شورای رقابت با خودروسازان، قربانی 
اصلی هســتند.افزایش قیمت خودروهای داخلی در حالی در فروردین ماه سال جاری به تصویب 
شورای رقابت رسید که مصوبه این شورا در خصوص قیمت و مدل عرضه ها در سامانه یکپارچه 
نه تنها نتوانسته تاکنون نظر خودروسازان را تامین کند، بلکه موجب سردرگمی خریداران نیز شده 
اســت. به طوری که از یک سو، خودروسازان به قیمت گذاری محصولاتشان اعتراض کرده و از 
سوی دیگر متقاضیان خرید خودرو شاهد چند قیمتی بودن خودرو هستند و برای بسیاری از مردم 
در طرح های فروش خودروسازان در سامانه یکپارچه عرضه خودروهای داخلی مشخص نیست که 
قیمت خودروهای ثبت نامی آنها براساس قیمت کارخانه خواهد بود و یا قیمت مصوب شورای رقابت.
به عنوان مثال شورای رقابت قیمت X۲۲ پرو اتوماتیک شرکت مدیران خودرو را حدود ۶4۵ میلیون 
تومان تصویب کرد که با قیمت کارخانه تفاوت بیش از ۱۳۰ میلیون تومانی داشته و بیش از 7۸۰ 
میلیون تومان است. قیمت شورای رقابت برای آریزو ۵ توربو نیز مبلغ 7۳۵ میلیون تومان است که 
این شرکت خودرویی قیمت این محصول را بیش از یک میلیارد و ۵۵ میلیون تومان اعلام کرده 
است. تیگو ۸ پرو پرمیوم نیز با تفاوت بیش از 7۸۰ میلیون تومانی نسبت به قیمت شورای رقابت، 
از سوی این شرکت به قیمت ۲ میلیارد و ۲۶۹ میلیون تومان عرضه می شود. در آخرین اقدام نیز 
شورای رقابت در جلسه مورخ ۱۶ خرداد ماه ۱4۰۲ قیمت ۲۸ محصول ایران خودرو را تغییر داد و 
در این میان تنها قیمت ۳ خودروی دنا پلاس رینگ فولادی، پژو ۲۰7 دستی TU ۳ و پژو ۲۰7 
دستی با کاهش رو به رو شد و مابقی ۲۵ محصول این خودروساز با افزایش قیمت همراه شدند.

اما نکته جالب در مصوبه جدید شورای رقابت، ارائه مجوز افزایش قیمت از سوی خودروسازان به 
دلیل تغییرات فنی ، آپشنی و تغییرات استاندارد اجباری است که این موضوع با اعتراض بسیاری از 
خریداران خودرو مواجه شده است. چراکه این مجوز در شرایطی که قیمت گذاری شورای رقابت از 
اساس ایراد دارد و مورد قبول خودروسازان نیست، مسیری را برای افزایش غیرمنطقی قیمت ها به 
وسیله تغییرات جزئی در خودروها را شامل شده که این موارد به دلیل ثبت نام مردم، مورد قبول 
نیست.همچنین طی روزهای اخیر با فروکش کردن تب دلار در بازار آزاد و انتشار اخباری در حوزه 
سیاست خارجی و برجام، بازار آزاد خودرو شاهد افت دسته جمعی قیمت خودروهای داخلی و حتی 
خودروهای مونتاژی و نیز وارداتی بود. اما باز هم شورای رقابت با تغییر چند باره تصمیم خود در 
خصوص قیمت خودروهای داخلی موجب آشفته شدن بازار و سردرگمی مجدد خریداران خودرو 
شــده است. به طوری که از بهمن ماه ۱4۰۱ تاکنون این شورا در چندین نوبت در خصوص بازار 
خودرو اطلاعیه صادر کرده و مبنای قیمت گذاری خودرو را مدل هزینه تمام شده به اضافه سود عادله 
اعلام کرده است. این سبک از تعیین نرخ آن هم در کمتر از دو ماه باعث افزایش انتقادات نسبت به 
قیمت گذاری خودرو شده است.افزایش انتقادات در تعیین قیمت ها در حالی شدت گرفته که هنوز هم 
نحوه قیمت گذاری جدید خودروهای داخلی و منطق حاکم بر فرمول قیمت گذاری خودروها توسط 
شورای رقابت برای مردم شفاف نیست و در حال حاضر مردم با پدیده چند قیمتی بودن خودروها 
مواجه هستند و نمی دانند منطق قیمت گذاری کدام یک را بپذیرند؛ قیمت های مصوب شورای رقابت، 
قیمت کارخانه و یا قیمت های بازار آزاد؟! چراکه از یک سو، شورای رقابت مصوبات خود درباره بازار 
خودرو را لازم الاجرا می داند و در طرف مقابل خودروســاز تمایلی به فروش محصولات خود با 
قیمت های این شورا را ندارد و در سامانه یکپارچه عرضه خودروهای داخلی مبنای ثبت درخواست 
از سوی مشتریان را قیمت روز کارخانه در زمان تحویل اعلام می کند.اما در آخر اینکه طبق اعلام 
قبلی قرار بود نتایج نوبت دهی دور دوم عرضه یکپارچه خودرو، از چهارشنبه ۲4 خرداد ساعت ۱4 
اعلام  شود تا متقاضیان با اطلاع از زمان واگذاری خودرو بتوانند ۱۰۰ میلیون تومان مسدودی خود 
را برداشت کنند اما به یکباره اعلام می شود که به علت مشکلات و اختلالات فنی سایت یکپارچه 
خودرو، دیدن نتایج ثبت نامی خودرو از ساعت ۱4 بعدازظهر به ساعت ۱۶ موکول شد. این برای 
چندمین بار است که به دلیل اختلالات سامانه یکپارچه، مجریان روش های ابداعی شورای رقابت 

به سادگی و بدون اهمیت دادن به انتظارات مردم، خلف وعده می کنند.

نایب رییس دوم کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
گفت: ما اگر قرار بود در قبال پول هایمان کالا بگیریم، 
خیلی زودتر از این باید روند اجرایی می شد. ولی دائماً 
بر این نکته تاکید داشتیم که ایران به عنوان یک کشور 
مستقل عزتمندانه پول خودش را پس می گیرد و با پول 

خودش آنگونه که صلاح می داند عمل می کند.
عباس مقتدای، نایب رییس دوم کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی در خصوص آزادسازی پول های بلوکه شده ایران در عراق و 
دریافت کالا به جای پول گفت: گمانه زنی های رسانه ای لزوماً واقعیت 
نیست. موضوعاتی که ما با سایر کشورها مذاکره کردیم و آنچه که در 
حال جریان است، تامین منافع ملت ایران و بدست آوردن پول های 
بلوکه شــده ایران است. این پول ها، پول های مشروع حاصل از نفت 
ایران در خارج از کشــور است که مدت ها با زور و فشار تحت عنوان 
تحریم نگه داشتند.وی در ادامه بیان کرد: آنچه که اکنون در حال رخ 
دادن است چرخش قدرت از غرب به سمت کشورهای آسیایی است. 
در حقیقت کم شدن فشارهای تحریمی و به عبارتی هرز شدن پیچ 
تحریم هایی است که دائماً آن را محکم تر می کردند. از اینجا به بعد 
دیگــر این تحریم ها نمی تواند جواب بدهد. به همین خاطر وقتی به 
عنوان عضو نهم سازمان شانگهای در اجلاس هند به عضویت کامل 
ســازمان در بیاییم، به راحتی می توانیم امور پولی و بانکی و مراودات 
اقتصادی خودمان را باز تعریف کنیم.وی افزود: بنابراین آنچه که اکنون 
بین بغداد و تهران، ایران و روســیه، ایران و چین، ایران و هند، ایران 
و کره و بسیاری از کشــورهای دیگر در حال رخ دادن است، تامین 
منافع ملت ایران است. این آغاز روندی است که به بازگشت پول های 
ایران منتهی خواهد شد.در نهایت این نماینده اشاره کرد: ما اگر قرار بود 
در قبال پول هایمان کالا بگیریم، خیلی زودتر از این باید روند اجرایی 

می شــد. ولی دائماً بر این نکته تاکید داشتیم که ایران به عنوان یک 
کشور مستقل عزتمندانه پول خودش را پس می گیرد و با پول خودش 
آنگونه که صلاح می داند عمل می کند. بنابراین گزارش های مسئولان 
بانک مرکزی، وزارت اقتصاد، وزارت امور خارجه و سایر نهادهایی که به 
ما گزارش دادند حاکی از آن است که ما در آینده نزدیک می توانیم به 

منافع ملت ایران بیش از پیش دست پیدا کنیم.
مقتدایی اظهار داشــت: کمیسیون امنیت ملی در جلسات متعددی 
که با وزیر امور خارجه و مســئولان حوزه سیاســت خارجی داشته، 
گزارش های لازم را دائماً گرفته اســت. در جریان امور هستیم برخی 
از مســائل زمانش که برسد، حتماً اطلاع رسانی خواهد شد. برخی از 
موضوعات و گمانه زنی ها و شایعات نیز عمقی در واقعیت ندارد؛ البته 
همواره آمریکایی ها و ایرانی ها تبادل پیام با یکدیگر داشتند. ما به طرف 
آمریکایی به صراحت گفته ایم اگر منافع ملت ایران را تامین کنند حتماً 
این مذاکرات به نتیجه خواهد رســید. اما اگر بر نقض تعهدات، عدم 
پایبندی به آنچه که بیشتر پذیرفته اند اصرار بکنند، ایران کشوری نیست 
تحت فشار زور یا قلدری طرف مقابل عقب نشینی کند. عضو کمیسیون 
امنیت ملی در پایان به اقتصادآنلاین گفت: منافع ملت ایران بر هر چیز 
دیگری در سطح تصمیم گیری و اجرا اولویت دارد. اکنون آمریکایی ها 
خودشــان متوجه شده اند که پیچ تحریم آنها هرز شده و بیش از این 
نمی توانند فشار بیاورند. ایران الان در کانون توجه آسیایی قرار گرفته 
اســت و حضور ما در شانگهای و بریکس و دیگر اجلاس های بین 
المللی می تواند راه های جدیدی را برای ایران باز کند. بنابراین به این 
نکته توجه داشته باشید که آمریکا روزگاری در اوج قرار داشت، اکنون 
در نقطه سقوط قرار گرفته است و مشکلات داخلی آمریکایی ها انقدر 
زیاد است که برای حل مشکلاتشان چاره ای ندارند جز اینکه منافع 

ملت ایران را تامین کنند.

بلاتکلیفی خریـدار ؛ نارضایتی خودروساز
بازهم بازی با اعصاب و روان مردم؛

ایران از عراق پول دریافت می کند نه کالا 
عضو کمیسیون امنیت ملی :

مدیرعامل شرکت سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تسویه 
وجوه آخرین تصمیمات در مورد نحوه تعیین تکلیف ســهام 

عدالت متوفیان را تشریح کرد.
محمد باغستانی در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه تاکنون بالغ بر سه میلیون و 
۶۰۰ هزار مشــمول ســهام عدالت فوت کرده اند، اظهار کرد: سرویس هایی برای 
شناســایی وراث و انحصــار وراثت افرادی که فوت کرده اند وجــود ندارد. در واقع 
اطلاعــات انحصار وراثت ها متعلق به ســال ۱۳۹7  به بعد اســت که به صورت 

الکترونیک صادر شده اند. 
در حالی که جمعیت کثیری از افراد قبل از این سال فوت کرده اند. بنابراین باید مدل 

دیگری طراحی شود که به صورت برخط باشد.
وی ادامه داد: در واقع از آنجایی که آمار مشــخص نیســت،  باید  احدی از وراث 
یک مرتبه به یک محلی مراجعه کنند که جزئیات این فرایند پس از نهایی شدن 
سرویس ها اطلاع رسانی می شود. البته از آنجایی که جمعیت زیاد است فرایند با یک 
تقسیم بندی زمانی صورت می گیرد که افراد معطل نشوند. برای انجام مقدمات چند 

ماهی فرصت لازم است.

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس گفت: با توجه به 
تفاوت و تنوع شرایط آب و هوایی در سطح کشور 
شاید بهتر باشد که تعیین ساعات کار ادارات در 
استان ها با لحاظ مقرراتی به استانداران تفویض 
شود تا در وضعیت اضطراری و موارد لزوم متناسب 

با شرایط استان تصمیم لازم را اتخاذ کنند.
خلیل بهروزی فر عضو کمیســیون اجتماعی مجلس در 
واکنش به مشــکلاتی که در پی تغییر ساعات کاری ادارات 
برای کارمندان ایجاد شده است و برخی این مساله را به قانون 
عدم تغییر ساعت شش ماهه اول مرتبط دانسته اند، گفت: ما در 
کمیسیون اجتماعی در زمان بررسی لایحه دولت برای اصلاح 
ماده ۸7 قانون مدیریت خدمات کشوری این انتقاد را به سمع 
و نظر آقایان در سازمان اداری و استخدامی کشور رساندیم که 
قطعا تعیین ســاعت ۶ صبح برای آغاز به کار ادارات مناسب 
نیست؛ چراکه نمی توان از این زمان به بهترین نحو بهره وری 

کرد و این نوع تغییر ساعت تامین کننده رضایت کارمندان و 
ارباب رجوع هم نیست.وی ادامه داد: اینکه ما فقط یک ساعتی 
را تعیین کنیم که باعث صرفه جویی در انرژی شــود و نحوه 
رفت و آمد کارمندان را درنظر نگیریم اصلا به صلاح نیست 
بنابراین نیاز است که مسئولان پاسخگوی زحمتی که با این 
روش برای مردم ایجاد کرده اند، باشند.نماینده مردم فومن در 
مجلس  در گفت وگو با ایلنا، در رابطه با تغییر ساعات کار ادارات 
با برنامه ریزی برای صرفه جویــی در مصرف انرژی، اظهار 
داشــت: صرفه جویی در انرژی را می توان به اشکال دیگری 
نیز تامین کرد بنابراین تعیین ساعات کار ادارات بدون توجه 
به زمان رفــت و آمد کارمندان و وضعیت خانواده ها به هیچ 
وجه صحیح نیســت. وی درخصوص مشکلاتی که در پی 
همزمانی پایان کار بانک ها با آغاز به کار بازاری ها ایجاد شده 
است، افزود: البته در گذشته در ابلاغیه های اداری اعلام شده 
بود که مراکز خدمات دهی همچون بانک ها باید زمان خود را با 

زمان رفت و آمد مردم تنظیم کنند تا آنها بتوانند به راحتی امور 
مالی خود را انجام داده و از خدمات این بخش بهره مند شوند.
بهروزی فر در پاسخ به سوالی درخصوص زمان مناسب تر آغاز 
به کار ادارات برای کاهش مشکلات کنونی، گفت: این مساله 
به اثبات رسیده است که بهترین زمان برای آغاز به کار ادارات 
بعد از ســاعت 7 صبح است و ساعت پایان کار هم می تواند 
۲بعدازظهر باشد تا هم محاسبات وزارت نیرو برای صرفه جویی 
در انرژی بر هم نخورد و هم از توان و انرژی نیروی انســانی 

برای تحقق اهداف این بخش هزینه نشود ضمن اینکه لازم 
است در جهت تامین انرژی به دنبال منابع دیگری باشیم تا 
مشکلات این بخش نیز حل شود. عضو کمیسیون اجتماعی 
مجلس با اشاره به ویژگی های متنوع استان های مختلف از 
جمله آب وهوا، تصریح کرد: شاید بهتر باشد که تعیین ساعات 
کار ادارات در استان ها با لحاظ مقرراتی به استانداران تفویض 
شــود تا در شــرایط اضطراری که با کمبــود انرژی مواجه 
می شویم، متناسب با وضعیت هر منطقه این اختیار را داشته 
باشند که در یک بازه زمانی مثلا ۲ ساعته به کم و زیاد کردن 
ساعات اداری بپردازند. وی افزود: خب یک استانی در منطقه 
کوهستانی قرار دارد و یک استان در منطقه کویری که آب و 
هوای آن ها با هم متفاوت است، نحوه و میزان نیاز و استفاده از 
انرژی  آن ها هم با یکدیگر متفاوت است، در نتیجه می توان با 
یک برنامه ریزی و تصمیم گیری منطقه  ای به خروجی بهتری 

برای مدیریت مصرف انرژی دست پیدا کرد.

آخرین تصمیم برای تعیین 
تکلیف سهام عدالت متوفیان

 نوع تغییر ساعت کار ادارات 
تامین کننده رضایت کارمندان و ارباب رجوع نیست

مصوبه هیئت دولت در مورد رسوب کالا گم شد!
بازدید سرزده رئیس قوه قضائیه از بنادر استان مازندران، بار دیگر موضوع کالاهای رسوبی را در 
رسانه ها برجسته کرد درحالیکه دولت پیش از این برای تعیین تکلیف کالاهای رسوبی مصوبه داشت.
 معضل رسوب کالا در بنادر و گمرکات تبدیل به یکی از سوژه های تکراری اما دردآور اقتصاد ایران شده است، موضوعی 
که هرازگاهی در خلال بازدید مقامات ارشد از بنادر و گمرکات، تبدیل به تیتریک رسانه های کشور شده اما به سرعت 
فراموش می شود.نمایش تصاویر کالاهای اساسی که پس از مدت طولانی حضور در انبارها، در آستانه نابودی قرار دارد؛ 
در شرایطی که عرضه و تقاضا در بازار به هم خورده و تولیدکنندگان بعضاً با کمبود و گرانی همین کالاها روبرو هستند، 
حکایت بسیار دردناک و عجیبی است که افکار عمومی را بیش از پیش نسبت به نظام حکمرانی اقتصادی ناامید می کند.

حجت الاسلام و المسلمین محســنی اژه ای، رئیس قوه قضائیه در دو سال اخیر بازدیدهای سرزده ای از انبارهای بنادر، 
گمرکات و اموال تملیکی نقاط مختلف کشور داشته است. وی در روزهای پایانی سال ۱4۰۰ در سفری از قبل اعلام نشده، 
بدون تشریفات و با پرواز عمومی وارد بندرعباس شد و از مجتمع بندری و گمرکات شهید رجایی به عنوان شاهراه حیاتی و 
اقتصادی کشور بازدید کرد. در این بازدید مشخص شد در یکی از انبارهای بندر شهید رجایی بیش از 4 هزار تن گچ به علت 

طولانی شدن روند ترخیص، فاسد شده است.
بازدید رئیس قوه قضائیه از کالاهای رسوبی، این بار در مازندران!

رئیس قوه قضائیه هفته گذشته نیز در خلال بازدید میدانی از انبار ذرت های فاسدشده بندر امیرآباد استان مازندران، خطاب 
به مسئولان ذی ربط تاکید کرد که هدفش از این قبیل بازدیدها، بررسی و انسداد فرآیندها و روندهایی است که موجبات 
وارد آمدن ضرر به بیت المال را فراهم می آورند. رئیس قوه قضائیه همچنین بیان داشت: بنادر استان مازندران، وضعیت بسیار 
نابسامانی دارند و اصلًا قابل قبول نیست که کالای مورد نیاز مردم وارد کشور شود، مدت ها در انبارها بماند و فاسد شود و 

بعدها برای از بین بردن یا منتقل کردن آن برای سایر مصارف غیر از مصرف اولیه، کشور متحمل هزینه شود.
پیش از این و در مهرماه سال ۹۹ نیز ابراهیم رئیسی در قامت ریاست قوه قضائیه، بازدید سرزده ای از گمرک شهید رجایی 
داشت و بدون حضور مسئولان مربوطه، ضمن بررسی نقاط ضعف و آسیب های بندر و گمرک شهیدرجایی با برخی از 
مراجعه کنندگان گفت وگو کرد؛ همین بازدید سرزده موجب شد موضوع رسوب کالا در آن مقطع زمانی تبدیل به کلیدواژه 
اصلی رسانه ها کرد.هر چند بازدیدهای سرزده، توجه داشتن به اصل بازرسی و پرهیز از پشت میز نشینی و اکتفا به دستورات 
بخشنامه ای یکی از مهمترین نقاط قوت مدیریت انقلابی محسوب می شود اما جای تعجب است که با وجود این بازدیدها 
و در جریان قرار گرفتن مسئولان عالی نظام از معضل رسوب کالا، این موضوع مکرراً اتفاق می افتد و ظاهراً علاجی برای 

عدم تکرار این پدیده پیدا نمی شود!
راز پیدایش کالاهای رسوبی چیست؟

روایت غالبی که به طور مکرر در جریان بازدیدهای مرسوم مقامات مسئول از پدیده رسوب کالا، مطرح می شود این است 

که علی رغم نیازمندهای شدید به کالاهای اساسی در بازار، به دلیل پیچیدگی ها و سختگیری های اداری، امکان ترخیص 
کالا بوجود نمی آید و این موضوع موجب فساد کالاهای اساسی در گمرکات و مبادی ورودی کشور می شود؛ بدین ترتیب 
ضمن اینکه سرمایه کشور از بین رفته، حتی در مواردی فاسد شدن این کالاها موجب تخریب انبارها و سرایت فساد به سایر 

کالاها نیز می شود. اما آیا اتکا به چنین روایتی برای قضاوت در این مورد الزاماً صحیح است؟!
به طور کلی، رسوب کالا چگونه شکل می گیرد و آیا راهکار اجرایی برای رفع این معضل وجود دارد؟! برای پاسخ به این 
سوالات، ابتدا مروری کوتاه بر یکی از گزارشات اخیر مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی تحت عنوان »گزارش 
نظارتی بررسی پدیده رسوب کالا در گمرکات« خواهیم داشت.طبق گزارش بازوی پژوهشی قوه مقننه، در قوانین و مقررات 
کشور، تعریف مشخصی از کالای رسوبی و یا رسوب کالا در گمرک وجود ندارد؛ ولی در برداشت عمومی، اقلامی که مدت 

زیادی در بنادر، اماکن یا انبارهای گمرکی دپو شده باشند، در زمره کالای رسوبی محسوب می شوند.
حالت های ممکن برای ماندگاری کالا در گمرکات

آنگونه که کارشناسان مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی روایت کرده اند؛ به طور کلی، اقلام موجود در انبارهای 
گمرکی، یا اساساً هنوز به گمرک اظهار نشده اند )طبق قانون امور گمرکی، بدون محاسبه مدت زمان اظهارنظر قطعی 
گمرک، مهلت ۵ ماهه ای برای توقف کالا در گمرکات در نظر گرفته شده( و یا اینکه متروکه یا ضبطی هستند )طبق 
استعلامات گمرک، کالا فاقد مجوزهای لازم برای ورود به کشور تشخیص داده شده و یا اینکه شامل اقلام ممنوعه، قاچاق 

یا دارای حکم قضائی است(. 
البته حالت دیگری برای کالاهای موجود در گمرکات وجود دارد؛ ممکن است صاحب کالا، تشریفات گمرکی را طی کرده 
و در این شرایط، مهلت یک ماهه ای دارد تا با ترخیص از گمرک از متروکه شدن کالا جلوگیری کند، در این حالت ممکن 
است به هر دلیلی مهلت درنظر گرفته شده با موافقت گمرک تمدید شود و کالا در گمرک بماند. یکی از علل رایج ماندگاری 
کالا در گمرکات این است که با وجود اتمام مهلت های مقرر، کالا نه به گمرک اظهار شده و نه اینکه متروکه محسوب 
شود؛ برخی از این اقلام اساساً فاقد ثبت سفارش بوده، به کشور وارد می شوند و سپس با پیگیری های مکرر و ایجاد فشار 
بر نهادهای مربوطه، به صورت موردی مجوز ورود به کشور اخذ می کنند؛ برخی دیگر از این اقلام دارای ثبت سفارش هم 

هستند اما در تخصیص و تأمین ارز ناکام مانده اند و به همین دلیل در گمرکات ماندگار شده اند.
اخلال در نظام ثبت سفارش، متهم اصلی رسوب کالا در گمرکات

بر اساس گزارش مرکز پژوهش های مجلس، یکی از اصلی ترین علل بروز مشکل رسوب کالا در گمرکات، صدور و تأیید 
ثبت سفارش توسط سازمان های ذیربط بدون توجه به محدودیت های ارزی و سقف مورد نیاز کشور است. بررسی ها نشان 
می دهد در تأیید مجوز ثبت سفارش ازسوی دستگاه های مذکور نه تنها سقف تعیین شده، رعایت نمی شود؛ بلکه در مواردی 
چندین برابر بیشتر از نیاز استراتژیک کشور نیز ثبت سفارش صادر شده است. بنابراین مقادیر زیادی کالا با اخذ ثبت سفارش، 

وارد انبارهای گمرکی می شوند اما به دلیل عدم تخصیص، تأمین یا تأیید منشأ ارز، امکان ترخیص نخواهند داشت؛ درحالیکه 
در اغلب موارد، ارز مورد نیاز واردات نیز از کشور خارج شده است.علی خضریان، سخنگوی کمیسیون اصل ۹۰ مجلس در 
همین خصوص می گوید: »آنچه که مشخص است باید سازوکاری اعمال شود تا هر کالایی که بدون ثبت سفارش وارد 
کشور می شود، از ابتدا تخلیه نشود و یا کالاهایی که اعلامیه تأمین ارز آن در سامانه جامع تجارت وجود ندارد، در گمرکات 
متروکه نشود تا موجبات سوءاستفاده در آینده پیش نیاید؛ البته دولت اعلام کرده قصد ارائه لایحه ای برای پیشگیری و مقابله 

با رسوب کالاها در مبادی ورودی کشور دارد که این موضوع همچنان انجام نشده است.«
پیش از این، رئیس دبیرخانه ستاد هماهنگی مبارزه با مفاسد اقتصادی نیز از عزم دولت برای اصلاح نظام ثبت سفارش کالا 
و پیگیری تصویب مفاد لازم در سران قوا سخن گفته بود. محمدرضا یزدی در این رابطه گفته است: بحث ثبت سفارش ها 
در گذشته بسیار ضعیف ناهماهنگ بوده و بسیاری از اطلاعات ارائه نمی شد؛ در فرآیند ثبت سفارش جدید در حال اصلاح 

این موارد هستیم و این اصلاحات بزودی به تصویب شورای هماهنگی اقتصادی سران سه قوه خواهد رسید.
لایحه پیشگیری از رسوب کالا، همچنان بلاتکلیف

گفتنی است لایحه پیشنهادی دولت جهت پیشگیری و مقابله با رسوب کالاها در دی ماه سال گذشته به تصویب هیئت 
دولت رسید؛ طبق توضیحات منتشر شده، در این لایحه انضباط بخشی به فرآیند تجاری کشور با رویکرد جلوگیری از دپوی 
کالاها در گمرکات کشور و سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی از طریق »الزام به ثبت سفارش / ثبت آماری«، 
»کنترل ثبت سفارشات کالاهای وارداتی براساس منابع ارزی کشور« و »ایجاد هماهنگی بیشتر و جلوگیری از رسوب کالا 

در کشور« پیش بینی شده است.
انتشار همین اطلاعات اندک نشان می دهد که روح حاکم بر مصوبه هیئت وزیران منطبق با آسیب شناسی های انجام 
شده توسط مرکز پژوهش های مجلس است اما با وجود گذشت نزدیک به ۶ ماه از اعلام خبر تصویب این لایحه در هیئت 
وزیران از سوی سخنگوی دولت، همچنان هیچ متنی از سوی دولت به مجلس ارائه نشده است تا نمایندگان در خصوص 
فوریت آن تصمیم گیری کنند. این در حالی است که با توجه به ضرورت این موضوع و مواجهه مستقیم مقامات عالی نظام 
با پدیده رسوب کالا، انتظار می رفت شاهد طرح آن در شورای اقتصادی سران قوا باشیم اما گویا حتی این لایحه تاکنون به 

مجلس شورای اسلامی نیز ارائه نشده و در حال حاضر سرنوشت مبهمی پیدا کرده است.
به گزارش مهر، رسوب کالا و ماندگاری کالاهای اساسی و احتمال ایجاد چالش های ناشی از رسوب می تواند آسیب 
مالی به دولت و شرکت های ذی نفع وارد کند؛ بنابراین به نظر می رسد، نهایی شدن لایحه »پیشگیری و مقابله با رسوب 
کالاها در مبادی ورودی کشور و سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی«، می تواند، آسیب های اقتصادی و اجتماعی 
 ناشــی از رســوب کالا در بنادر و گمرکات کشور را کاهش دهد و دسترسی به اهداف شعار »مهار تورم و رشد تولید« را 

تسهیل کند.
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